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Pozvánka na připravované akce

21. 6.  Chystáme se na slavnosti (seniorská beseda) obecní restaurace
21. 6.  Den hudby park u tvrze  
  (za deště městské kino)
21. 6.  Hucký bombóz park u tvrze 
  (za deště městské kino)
25. 6.  Červnová noc myslivecká chata
30. 6. – 4. 7.  Dolňácké slavnosti písní a tanců s tradiční jízdou králů
8. 7. Letní kino: Vyšehrad 
 Letní kino: Štaflík a Špagetka
22. 7. Letní kino: Deníček moderního fotra
 Letní kino: Příběhy včelích medvídků
5. 8.  Letní kino: Betlémské světlo 
 Letní kino: Bob a Bobek, králíci z klobouku
10. 8.  Koncert Ave Maria  kostel sv. Vavřince
12. 8.–14. 8.  Svatovavřinecké hody
26. 8.  Letní kino: Bábovky 
 Letní kino: Rákosníček a jeho rybník
3. 9.  Z pohádky do pohádky

Podrobné informace naleznete na www.mestohluk.cz

Milí čtenáři,

jednou za tři roky máme to štěstí, že se můžeme hlásit k odkazu našich předků, 
k tradicím, které nám tu zanechali. V letošním roce jsme mnozí natěšeni více, protože 
proluka mezi jízdami králů čítá pět let. Je to opravdu dlouhá doba, která nám dala čas 
na přípravy, některým dokonce i čas na učení – znám totiž několik žen, které začaly 
vyšívat, aby svým synům přichystaly krojové košule. Maminky, tetičky i známé jezdců 
se zase naučily „šúlat“ růže, aby i koně byli na tuto slavnost patřičně vyšňořené. Rov-
něž samotní jezdci se museli naučit spoustu věcí – porozumět svému svěřenému koni, 
umět se o něj postarat, zkrotit chuť na alkohol, natrénovat si verše a rýmy, které zúročí 
ve sváteční den. V současné chvíli vrcholí přípravy nejen v domácnostech, kde voní 
škrob a krém na boty, ale také v okolí rodinných domů a na veřejném prostranství, 
které zkrášlujeme a uklízíme.

Neznám hezčí pohled než ten, který se mi otevírá v nedělním brzkém ránu – na 
pozadí dozrávajícího obilí kráčí hlavní ulicí družina jezdců v bohatě nabíraných bí-
lých košilích svázaných modrými kordulami s „rozčepýřenými oranžovými kytkami“. 
Je to chvíle, kterou lépe vyjádří malíř, slova nejsou výstižná… K tomuto pohledu se 
přidávají zvuky podkov a zvučné vyvolávání – nejdříve nesmělé, které postupně sílí 
a sólisté se mění v dobře organizovaný sbor – královskou družinu. Přesně toto jsou 
chvíle, jež vás předurčují, na které nikdy nezapomenete.

Někteří se mnou nemusíte souhlasit, protože třeba neuznáváte stejné tradice, a ra-
ději z Hluku v daný termín odjíždíte, abyste se nemuseli prodírat davy lidí. I když se 
v těchto chvílích většina věcí točí kolem jízdy králů, máte trpělivost, respekt. Pocho-
pení a tolerance je právě to, čeho bychom si měli vážit a prohlubovat každodenně. Bez 
vzájemného respektu neposuneme věci dál, neměli bychom v Hluku tolik pěkných 
sportovních a společenských akcí, nefungoval by tak bohatý spolkový život. S respek-
tem a radostí proto prožijte nejen Dolňácké slavnosti a všechny připravované akce, 
ale také nadcházející prázdniny a dovolené.

     Pěkné léto všem, Iveta Mátlová 

ÚVODNÍ SLOVO
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Revitalizace areálu 
Penkova statku

Rada města schválila cenovou nabídku 
firmy Florstyl na akci „Revitalizace areálu 
Penkova statku v Hluku“ v hodnotě 144 
837 Kč včetně DPH. 

Studie zpracuje záměr, který navrhuje 
rada města: jedná se o parkovou úpravu 
s  vodním prvkem, zbouráním východní 
(od kostela) a severní části (od Komuná-
lu) statku a  předpokládaným využitím 
západní budovy. Funkci vodního prv-
ku by měla plnit vodní plocha, která by 
mohla využít spodní vody, které se v are-
álu vyskytují. S vodní plochou se počítá 
pouze v případě, že ji hydrologové a pro-
jektanti technicky vyřeší.

Plánuje se využití západní budovy pro 
komerční účely – zprovoznění cukrárny, 
kavárny nebo pro veřejné účely – zázemí 
pro místní hospodářství, služebna měst-
ské policie nebo pošta. Od západní budo-
vy by měl být vytvořen průchod k hasič-
ské zbrojnici tak, aby se lidé snáze dostali 
ze školy na hřbitov a z městského kina na 
obecní úřad. Garáže, které byly v průbě-
hu let přistaveny a  nejsou původní, bu-
dou odstraněny. Ve vytvořeném parku se 
počítá s dětským hřištěm.

Mateřská škola Hluk 
a plánované rekonstrukce

Mateřská škola bude v době letních 
prázdnin uzavřena ve dnech 18. 7. – 5. 8. 
2022.

V příštím roce se v době letních prázd-
nin přepokládá uzavření mateřské školy 
v  delším časovém období z  důvodu re-
konstrukce elektroinstalace, která byla 
naplánována již na prázdniny tohoto 
roku, ale z  důvodu opoždění projektové 
přípravy se akce odkládá na příští rok.

V  letošním roce plánuje vedení měs-
ta spolu s  mateřskou školou vybudová-
ní nové třídy s  rozšířením kapacity pro  
15 dětí v budově bývalé ZUŠ na náměs-
tí. Přáním vedení MŠ i  vedení města je 
umístit třídu do prvního patra. Dispozici 

ní náročnost technického prověření to 
v  současné době nedovoluje. Z  finanč-
ních důvodů přistoupilo vedení města 
v letošním roce k výběru jednoho mostu 
a  jedné lávky pro technické zhodnocení 
stavu. Byl vybrán most směrem k bývalé-
mu JZD a železná lávka u mateřské školy.

Most vykazuje značnou míru opotře-
bení, v  závěru roku bychom měli znát 
jeho skutečný technický stav s  návrhem 
na budoucí opravu. Železná lávka u MŠ 
byla vybrána z  důvodu zjištění bezpeč-
nosti vzhledem k  její zátěži a  frekvenci 
využití. Skutečný technický stav lávky 
s návrhem na budoucí opravná opatření 
bude opět znám do konce tohoto roku.

Další oblastí, která byla s CDV řešena, 
jsou dvě křižovatky, které vedení měs-
ta vyhodnotilo za nebezpečné. Jedná se 
o křižovatku ulic Ostrožská a Příční; dru-
hým nebezpečným místem je křižovatka 
v  ulici Hlavní u  „malovaného vinného 
sklepu“, která je technicky nevyhovující, 
ale také nebezpečná.

Pronájem městské 
pálenice

Rada města schválila zveřejnění zámě-
ru na pronájem budovy pálenice.

Zajištění plynulého a ekonomicky dů-
stojného chodu pálenice je v rámci perso-
nálního obsazení místního hospodářství 
dlouhodobým problémem. Vedení města 
proto rozhodlo nabídnout městskou pá-

Aktuálně z jednání rady města a zastupitelstva

ZASTUPITELSTVO

budoucího umístění ale určí krajská hy-
gienická stanice, která tyto úpravy meto-
dicky řeší. 

Kolumbárium
Rada města schválila využití kolum-

bárních schránek v  pravé části nového 
pohřebiště města Hluk.

Stanovila cenu 55,60 Kč/m2/rok za 
pronájem kolumbární schránky o  veli-
kosti 0,72 m2. Minimální doba nájmu je 
17 let. Pronájem kolumbární schránky 
se skládá ze dvou složek – nájemného 
a  služby s  nájmem spojené. Jejich cena 
byla stanovena následovně: 

• nájemné 2,80 Kč/rok
• služby s  nájmem spojené 52,80 Kč/

rok.

Technické zhodnocení 
mostů, lávek a křižova-
tek

Rada města schválila cenovou nabíd-
ku společnosti Centrum dopravního vý-
zkumu (CDV) na technické zhodnocení 
mostů, lávek a  dopravní bezpečnosti 
dvou křižovatek.

Město Hluk má ve svém majetku nejen 
budovy, ale také mosty a lávky, o které se 
musí starat. Vedení města chtělo systé-
mově prověřit jejich stav, ovšem finanč-

Kolumbárium
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lenici k pronájmu soukromému subjektu, 
tak aby nebyla přerušena možnost zpra-
cování ovoce a  byla zachována služba 
pro občany Hluku. Celý administrativní 
proces je již v  přípravě, neboť výsledek 
záměru musí být znám do konce prvního 
pololetí tohoto roku. Zájem o pronájem 
projevila společnost, která má v  proná-
jmu pěstitelské pálenice v blízkém okolí.

Rekonstrukce tvrze
Bylo ukončeno výběrové řízení na zho-

tovitele stavby. Ze tří firem zvítězila firma 
s  nejnižší cenovou nabídkou v  hodnotě 
cca 61 mil. Kč včetně DPH. Vysoutě-
žená cena je přibližně o  24 % vyšší než 
rozpočet stanovený na přelomu listopadu 
a  prosince 2021. Pokud bychom stavbu 
naceňovali v  dnešních dnech, cena by 
byla stejná, ne-li vyšší než vysoutěžená.

Předpokládá se, že v  průběhu letních 
měsíců budou zahájeny první stavební 
práce obsahující provedení stavebních 
sond a  výrobu vzorků oken, které musí 
odsouhlasit památkáři. Ostré stavební 
práce by měly být zahájeny v  září 2022. 
V  současné době probíhá tzv. příprava 
stavby – dochází ke schůzkám mezi pro-
jektantem, stavebním dozorem, investo-
rem a dodavatelem stavby. 

Energetická situace
Problémy spojené s navýšením energií 

se nevyhýbají ani našemu městu. Vedení 
města usilovně jedná o možnostech, jak 
zajistit dodávky zemního plynu od 1. 7. 
2022.

Celkový nárůst energií (plyn a  elek-
třina) bude v  letošním roce pro měs-
to a  jeho příspěvkové organizace vyšší  
o 8 mil. Kč, než bylo plánováno v rozpoč-
tu. Větší částku 5 mil. Kč jsme schopni 
vykrýt z  rezervy, kterou jsme si v  letoš-
ním roce přichystali. Zbylé 3 mil. Kč 
budeme hledat během úprav v rozpočtu 
– znamená to, že některé připravované 
projekty jsme již nyní zastavili a budeme 
hledat další, které můžeme odložit.

Musím ale taktéž konstatovat, že si-
tuace, se kterými se denně potýká eko-
nomické vedené města, se v  minulosti 
nedají nalézt, neboť takové turbulentní 
změny od roku 1989 nikdy nenastaly. 
Rádi bychom čerpali ze zkušeností našich 
předchůdců, ale takové zkušenosti bohu-
žel neexistují. Proto každý krok, který ve-
dení města za současné situace podnikne 
včele se starostou je velmi odpovědným 
krokem, a byl bych velmi rád, abyste si to 
jako občané uvědomovali, jak velké bří-
mě odpovědnosti nese za současné situa-
ce vedení města Hluk.

Martin Křižan

Smlouva o dílo by měla být podepsána 
do konce června 2022. Důvodem měsíč-
ního zdržení podpisu smlouvy je koordi-
nace finančního krytí velkých investič-
ních akcí ve městě – jak samotné tvrze, 
tak rekonstrukce kanalizace a ČOV.

Celé zpoždění je ovlivněno situací na 
domácí, ale i celosvětové politické a ener-
getické scéně. Za normálních okolností 
(kdyby nebyla energetická krize, inflace 
či válka na Ukrajině) by byly obě stavební 
akce již v chodu. 

Na rozhodnutí o  dotaci na kanalizaci 
a ČOV ve výši 23,5 mil. Kč od Minister-
stva zemědělství (MZe) čekáme již od za-
čátku května.

V souběhu s tímto rozhodnutím o do-
taci z  MZe netrpělivě čekáme na infor-
maci o poskytnutí dotace na rekonstruk-
ci tvrze z Ministerstva pro místní rozvoj. 
Výsledky dotačního řízení pro obě akce 
bychom měli znát v druhé polovině červ-
na. V případě zamítnutí žádosti o dotaci 
bude rekonstrukce tvrze zahájena a bude 
financována ze zdrojů města a  malé-
ho podílu z programu OPŽP v hodnotě  
5 mil. Kč. 

Pokud se vše povede, tak jak bylo od 
začátku plánováno, může město Hluk ob-
držet do konce roku 2023 téměř 48 mil. 
Kč na dotacích pro tyto dvě významné 
investice!

týden před velikonočními svátky setkáme.
Děkujeme městu Hluk za podporu této akce, manželům Je-

lénkovým za příjemné prostředí, souboru a cimbálové muzice 
za svá vystoupení, paní Martě Dohnalové, která nám každoroč-
ně dodává proutky na pletení žil, a všem, kteří se na přípravě 
akce podíleli.

Iveta Remeňová

Malované vajíčko na červenéj šňůrce
Kdo se na květnou neděli 10. dubna rozhodl navštívit památ-

kové domky na Rajčovni, určitě neprohloupil. Po dvouleté pře-
stávce se zde opět konala velikonoční akce Malované vajíčko na 
červenéj šňůrce. 

Na začátku nás přivítala CM při ZUŠ Hluk pod vedením 
Katky Říhové, ta doprovodila DFS Hluboček, který funguje při 
DDM Hluk pod vedením Míši Hrdinové. Společně nám před-
stavili své velikonoční pásmo Ej šlahačka moja, poté dívčí část 
souboru pokračovala s krásným pásmem Královničky. 

Po vystoupení bylo pro návštěvníky připraveno v prostorách 
domků pletení žil. To letos kromě chlapců velmi bavilo i dív-
ky a nejedna odcházela s vlastnoručně upletenou žilou. V nové 
části domečků na děti čekaly napečené perníčky, místnost 
byla stále plná nadšených malířů, kterým nejen perníčky, ale 
i ruce a tváře hrály všemi barvami ze sladkých cukrových polev. 
O tom, že vymalovat kraslice voskovkami není úplně jednodu-
ché, ale když se podaří, tak velmi krásné, se přesvědčili ti, kteří 
navštívili další aktivitu, kterou si připravila paní Jana Jančíková. 
Odpoledne uteklo a my doufáme, že se za rok na domcích zase 

ZASTUPITELSTVO
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AKTUALITY/FARNOST

Informace z farnosti
V sobotu 2. dubna proběhla v našem kostele postní duchovní 

obnova s názvem Restart. Zúčastnilo se jí asi 40 lidí nejen z Hlu-
ku, ale i okolních farností. Celou obnovou provázel jáhen Jiří 
Dyčka, který si připravil několik přednášek na téma současné-
ho stavu naší víry i výhled, kam chceme směřovat v budoucnu. 
Tyto myšlenky pak účastníci sdíleli ve skupinkách a navzájem 
se tak mohli inspirovat. Součástí byly i  modlitby chval a  celá 
duchovní obnova byla ukončena večerní mší svatou. 

Poslední květnový den se konala u sochy Panny Marie nad 
Hlukem tradiční mše svatá. Zakončili jsme tak květen, který je 
měsícem Panny Marie, a poprosili ji o ochranu pro celé naše 
město. 
V následujícím období nás čeká:
24. června dětská mše s táborákem k ukončení školního roku
26. června 1. svaté přijímání
10. srpna koncert Ave Maria
12. srpna mše svatá u kapličky na Babí hoře
14. srpna slavnostní hodová mše, hlavní celebrant Mons. P. Bo-
humír Vitásek, prezident Arcidiecézní charity Olomouc

     Iveta Remeňová

valy. V průběhu odpoledne došlo i na krátký nácvik lidového 
tance ze Strání – straňanských. Účastníci i přihlížející strávili 
v parku u tvrze krásné odpoledne při tanci a písničce a jistě se 
již těší na besedu u cimbálu, kde si budou moci nabyté doved-
nosti vyzkoušet.

Abychom si mohli předávat základy lidových tanců, je třeba 
stále posilovat základnu tanečníků. Dětské i  dospělé folklor-
ní soubory uvítají nové členy, které baví nejen tanec, ale jsou 
ochotni se setkávat a poznávat nové věci. Pokud máte rádi tanec 
a lidovou písničku, přidejte se k nim, určitě nebudete litovat.

IMat

Tancování u tvrze
Nejen hlucké folklorní soubory se připravují na letošní jízdu 

králů, také široká veřejnost měla možnost naučit se pro Hluk 
typický lidový tanec – hluckú sedlckú. Folklorní soubor Dol-
ňácko spolu s DFS Hluboček v čele s manžely Novákovými při-
pravil v neděli 22. května tancování pod hluckou tvrzí, jehož 
cílem bylo seznámit zájemce se základy „hluckých“. Park u tvr-
ze byl vcelku zaplněn přihlížejícími, ovšem odvážlivců a výuky 
chtivých se našla pouze hrstka. Po prvních tónech a povzbuzu-
jících výzvách se několik přihlížejících osmělilo a za doprovodu 
cimbálové muziky Višňa s primášem Františkem Hájkem z Os-
trožské Lhoty se postupně učili základy našeho lidového tance. 
Velkou podporou folklorního tancování byly děti z folklorního 
souboru Hluboček, které s chutí zatancovaly a tanec natréno-



2 / 2022

7

si přečetli pohádku Císařovy nové šaty. To proto, že na 7. dubna 
připadlo 185. výročí jejího vydání. A právě v duchu této pohád-
ky se nesl celý večer. Z knihovny jsme přešli na DDM, kde byly 
děti rozděleny do tří týmů a každý plnil připravené úkoly. Bylo 
to pohádkové čtení, luštění, skládání puzzle, výroba císařské ko-
runy a šatů, vaření. Protože pan Andersen děti v dopise vyzval, 
aby si přinesly pohádkový kostým, následovalo představení 
každé pohádkové bytosti pomocí indicií, taky jsme si zatanco-
vali a zahráli pohádkovou ruletu. Večerní program byl dlouhý, 
noc krátká. Po společné snídani a předání dárků děti odcházely 
domů. Moc jsme si to všichni užili. Poděkování za spoluprá-
ci patří paní ředitelce DDM Míši Hrdinové, Katce Dohnalové 
a městu Hluk za zajištění občerstvení pro děti.

Více o  akcích, fotodokumentace, informace o  nových kni-
hách, přístup do on-line katalogu a do čtenářského konta najde-
te na webových stránkách knihovny: www.hluk.knihovna.cz.

Romana Jančová

V městské knihovně je stále živo
Jarní měsíce jsou již tradičně ve znamení knihovnických lekcí 

nejen pro žáky prvního stupně základní školy. Do knihovny po 
dvouleté přestávce přišly v prvním dubnovém týdnu postupně 
děti ze všech šesti tříd mateřské školy. A  jestli nevíte, jak vy-
padá papuchalk, tak právě děti ze školky už to ví. Seznámily 
se s papuchalkem Petrem a  jeho kamarádem Pavlem. Jsou to 
zvířecí hrdinové z knihy spisovatele Petra Horáčka. Protože se 
v pohádce při potápění Pavel ztratil, tak jsme s dětmi společně, 
jako správní kamarádi, pomohli Petrovi a velrybě Pavla hledat. 
A myslíte, že se nám to podařilo? Ano, protože jak to v pohádce 
bývá, všechno dobře dopadlo!

Po dvou letech se uskutečnila také tradiční Noc s  Ander-
senem, a to v pátek 8. dubna. Pořadatelem pohádkového večera 
s nocováním byla MěK ve spolupráci s DDM. Přihlášené děti 
dostaly týden dopředu dopis s instrukcemi přímo od pana An-
dersena. Celý program začal v knihovně, kde se děti dověděly, 
kdo to vlastně byl pan Andersen, jaké měl dětství, školní léta, 
jak se stal spisovatelem, co všechno napsal apod. Společně jsme 

KNIHOVNA
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je trochu těžké nové členy na něco nalákat. Budeme proto rádi, 
kdyby se k  nám chtěl někdo přidat. Být hasičem sebou nese 
zodpovědnost, je to i  spousta práce, ale také velmi přátelské 
prostředí.

Věnujete se dětem, vychováváte si nové hasiče?
Dětem se věnujeme, ale není v  našich silách vést hasičský 

kroužek. Každý z nás je někde zaměstnaný, mnohdy i na směny, 
proto to nejde.

S dětmi ale pracujeme – každoročně jezdíme do hlucké ma-
teřské školy, kde jim ukazujeme výstroj, hasičský zásah, mohou 
si prohlédnout hasičské auto. Tento den vždy ukončujeme tábo-
rákem. Dále se již několik let účastníme dětské akce Z pohádky 
do pohádky. No a mimo děti pořádáme již mnoho let tzv. želez-
né soboty, kdy občanům Hluku odvážíme staré železo.

Jak jsem říkal, rozhodně se nenudíme.

Děkuji za rozhovor. Celé hasičské jednotce přeji ať se jí daří.

Iveta Mátlová

Změna ve vedení hluckých hasičů
V prosinci 2021 se ve velení hluckých hasičů udála změna. 

Po více jak 17 letech předal Ivan Kotačka, dlouholetý vedoucí 
dobrovolných hasičů, velení svému nástupci Petru Šobáňovi.

Nového velitele si ze svých řad vybrali přímo členové jednot-
ky dobrovolných hasičů. Poté jej do funkce jmenovala městská 
rada spolu se starostou města, současně se souhlasným stano-
viskem HZS Zlínského kraje, který prověřuje odbornou způso-
bilost nového velitele.

Novému veliteli jsme položili několik otázek. 

Petře, jak dlouho jsi hasičem? 
To je už spousta let. Začínal jsem velmi mladý v hasičském 

kroužku při závodu Autopal Hluk a postupně přešel do výjez-
dové jednotky města. Určitě to bude více jak 33 let. 

Proč jsi hasičem, co Tě k tomu vedlo? 
Tuto otázku si také někdy pokládám. Vyrůstal jsem v hasič-

ském prostředí, protože můj otec byl hasičem v Autopalu spolu 
s jeho kamarády. Bylo proto přirozené s jejich dětmi chodit do 
„hasičáku“, mít nějakou zálibu. Dnes je to kromě záliby i dobrý 
pocit z  toho, že dokážeme pomoci nejen u  požáru, a  to díky 
tomu, že jsme dobrá parta.

Co obnáší funkce velitele? 
Je to vlastně celková odpovědnost za chod všeho kolem hasi-

čů. Do tohoto spadá starání se o členy jednotky, aby splňovali 
zdravotní prohlídky, aby měli platné osvědčení o  odborných 
způsobilostech jako např. strojníci (řidiči), velitelé družstev, 
nositelé dýchací techniky (to jsou členové, kteří mohou použí-
vat dýchací přístroj). Velitel musí dbát na to, aby byla v pořád-
ku kompletní výstroj členů (přilby, ochranné oděvy, výzbroj.) 
A pak nekonečný koloběh na výjezdových autech. Každé auto 
u hasičů musí jedenkrát za rok na emise a STK, do toho opravy 
těchto aut a vše kolem. To jsou ty více praktické věci. V posled-
ních letech obrovsky narůstá administrativa – téměř na vše je 
třeba nějaké potvrzení, vyjádření… Na mnoha věcech, které 
jsem zde zmínil, se podílejí členové našeho sboru – každý něja-
kým významným podílem. Bez tohoto by to vůbec nešlo. 

 
Kolik má současný sbor členů? 
K dnešnímu dni máme 18 členů, a to včetně i těch už trochu 

starších. Je nás málo. 

Kdo je nejstarším členem, kdo je nejmladší? 
Nejstarším čestným členem je Zdeněk Štěpánek (*1943) 

a František Gál (*1951). Oba si prošli také velitelskými funkce-
mi a mají mnoho hasičských zkušeností. Nejmladší členy máme 
dva, a to přímo dvojčata Nemravovy (*2004) – Šimon a Štěpán. 
Jsou naší novou posilou, za kterou jsme moc rádi. Každého no-
vého člena vnímáme jako úspěch. 

Potřebujete tedy posily? 
Jednoznačně ano, naše členská základna opravdu stárne. Jen 

HASIČI
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děti v  zájmových činnostech, bez jejich 
pomoci by to nešlo. 

V průběhu jara byly velmi aktivní také naše mažoretky, o je-
jich činnosti se dočtete v samostatném článku.

Příprava na Dolňácké slavnosti
V domě dětí se pečlivě připravujeme na Dolňácké slavnosti. 

V keramických kroužcích i ve výtvarném kroužku chystáme vý-
robky na výstavu, která bude přes slavnosti otevřena v budově 
základní školy. Nezahálí ani folklorní soubory při DDM – Ko-
šuláček, Žarúžek, Hluboček a Okluky. Všichni pilně nacvičují 
na páteční vystoupení u tvrze a na hlavní nedělní program Dol-
ňáckých slavností. 

Ani po slavnostech se nudit nebudeme. Na léto jsme připra-
vili čtyři příměstské a  jeden pobytový tábor. Všechny tábory 
máme plně obsazeny a už se na ně moc těšíme.

V průběhu měsíce srpna pak zveřejníme nabídku kroužků na 
příští školní rok.

Kolektiv domu dětí vám všem přeje krásné a pohodové léto!
Michaela Hrdinová

Jarní dění na domě dětí
Pomalu jsme dospěli ke konci školního roku. Máme radost, 

že probíhal bez větších omezení. Všechny kroužky fungovaly, 
a dokonce se nám během roku hlásili noví členové. 

Mimo pravidelnou činnost jsme zorganizovali několik pří-
ležitostných akcí. Jednou z  nich bylo velikonoční tvoření na 
Zelený čtvrtek. Děti malovaly kraslice a vytvořily si krásné ve-
likonoční dekorace. Úspěšně proběhl také náš první Čaroslet, 
který se uskutečnil v pátek 29. 4. 2022. Malé i velké čarodějky 
a  čarodějové si zatancovali a  užili si čarodějné úkoly, opékali 
špekáčky a proběhla také soutěž o nejoriginálnější koště. První 
májovou neděli se konala přehlídka činnosti našeho domu dětí. 
Představily se pohybové a taneční zájmové útvary. V programu 
vystupovalo přes 150 dětí, z nichž některé chodí současně do 
více kroužků. Přehlídka byla bohatá a pestrá, vystoupily mažo-
retky – skupinově i sóla, k vidění bylo cvičení s vlajkami a mo-
derní tanec. Představily se i dvě skupiny nového kroužku tram-
polínky pro děti. Novinkou byla také vystoupení tří dětských 
folklorních souborů, fungujících při domě dětí, která doprová-
zela dětská cimbálová muzika Základní umělecké školy v Hlu-
ku. Atmosféra při přehlídce byla parádní. Děti předvedly, co se 
během roku u nás naučily, a moc se jim to povedlo. Děkujeme 
divákům, děkujeme účinkujícím, děkujeme vedoucím kroužků 
a v neposlední řadě děkujeme rodičům za to, že podporují své 

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE
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ství Evropy do Itálie, kam pojedou v říjnu tohoto roku. 
Během víkendu 18. – 19. června 2022 proběhne MČR ma-

žoretkových skupin v Poděbradech, kde budou soutěžit Kočič-
ky, Smajlinky a Minivčeličky. V červenci se uskuteční poslední 
soutěž tohoto školního roku, a to Evropský pohár ve Španělsku, 
kam pojedou děvčata, která si svůj postup vybojovala už v roce 
2020 vítězstvím na MČR. 

Svých soutěží se letos dočkali i  jednotlivci. Se sólovými 
skladbami se v dubnu na soutěž do Holešova vypravila pětice 
děvčat v  zastoupení Julie Pančíkové, Sáry Mošťkové, Kateřiny 
Dominikové, Adély Ševčíkové a Amálie Galuškové. Úspěchu se 
dočkala nejmladší Julie Pančíková, která ve své kategorii obsa-
dila 3. místo a Kateřina Dominiková, která ve starší kategorii 
obsadila 4. místo a  vybojovala si postup na MČR do Ronova 
nad Doubravou, kam postoupila z 5. místa také v duu se svou 
parťačkou Sárou Mošťkovou. Všem sólistkám děkujeme za je-
jich odvahu předvést se v  takto náročných disciplínách, jaká 
sóla a dua jsou. 

Za všemi dosavadními krásnými výsledky stojí obrovská 
dřina všech děvčat na trénincích a  trpělivost našich trenérek, 
kterými jsou Vendula Marková, Kateřina Dohnalová, Kateřina 
Dufková, Michaela Jančová, Michaela Marková a Petra Prajz-
ová. Pro sóla a dua pak Simona Mošťková a Aneta Ševčíková. 

Do posledních týdnů přejeme děvčatům i trenérkám neutu-
chající elán a chuť do trénování. 

Hodně štěstí v Kutné Hoře, Poděbradech a také ve Španělsku. 
Vendula Marková

Po třech letech, které jsme v  důsledku špatné epidemické 
situace trávily pouze myšlenkami na soutěže, které se ne a ne 
uskutečnit, jsme se opět s nadšením pustily do soutěžení. 

Na rozjezd sezóny jsme se v březnu vydaly na dvě nepostupo-
vé soutěže do Bystřice pod Hostýnem a Ostravy. Z Podhostýn-
ského poháru jsme si odvezly bronzovou medaili pro skupinu 
Kočičky, z Ostravy pak stříbrnou pro Kočičky, zlatou pro Sma-
jlinky a také pro sólistku Sáru Mošťkovou. Během května jsme 
se starší skupinou Minivčeličky zavítaly na poslední nepostu-
povou soutěž do Moravské Třebové a  i odtud jsme si odvezly 
stříbrnou medaili. 

Po úspěšné generálce jsme se plné napětí vydaly na první 
kvalifikační kolo Národního šampionátu SMTČR do Mohelni-
ce. Zastoupení jsme měly téměř ve všech kategoriích a všude 
„cinkla“ medaile a postup na semifinále mažoretkových skupin 
do Otrokovic a ty nejmenší dokonce na MČR do Kutné Hory. 
Naše umístění: MiniHlučanky (přípravka mažoretek) 3. místo, 
Kočičky 2. místo, Smajlinky 2. místo, Minivčeličky 3. místo.

Na semifinále do Otrokovic jsme jely hned následující týden 
bojovat jak o medaile, tak hlavně o postupy na mistrovství Čes-
ké republiky do Poděbrad, což se také povedlo.

I na této soutěži to „cinklo“ u všech skupin. Kromě medailí si 
skupiny vybojovaly postup na vytoužené mistrovství republiky, 
které proběhne 3. víkend v červnu. Kočičky 2. místo, Smajlinky 
2. místo, Minivčeličky 3. místo.

Začátkem června proběhlo MČR halových disciplín, kde nás 
reprezentovaly nejmenší MiniHlučanky a  nejstarší Včeličky, 
které si spolu se zlatou medailí vybojovaly postup na mistrov-

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE

Mažoretky opět v kolotoči soutěží
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ŠKOLSTVÍ

Zprávy ze školy
Školní akademie
V  pátek 6. května zaplnili sportovní halu rodiče, prarodiče 

a známí žáků Základní školy v Hluku. Pedagogický sbor spolu 
se žáky všech tříd si připravili rozmanitá vystoupení, kde před-
vedli svůj um. 

Mnohé třídy se zaměřily na sportovní a aerobní vystoupení, 
některé na scénický tanec. Jiné zvolily literární žánr. Nabídka 
byla pestrá a myslím, že účel splnila – pobavila všechny přítom-
né i zúčastněné.

Imat

Školní parlament
V naší škole se pravidelně schází žákovský parlament a dis-

kutuje o  různých tématech týkajících se základní školy. Snaží 
se přispět ke všeobecnému blahu, rozvoji a vůbec k tomu, aby-
chom se všichni ve škole cítili dobře. 

Parlament má celkem 13 členů. Voleni mohou být žáci  
od 3. do 9. ročníku. 

Za celoroční práci a  snahu byli členové žákovského parla-
mentu odměněni návštěvou Senátu ČR. Součástí návštěvy Pra-
hy byla také procházka v historických částech města a Muzeum 
fantastických iluzí a kouzel. 
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tělocviku jsem si pečlivě opakoval těch 6 nebo 7 vět, které jsme 
museli při nástupu odříkat. Nakonec jsem dostal dvojku, protože 
jsem to říkal moc rychle a spolužáci nestíhali dělat moje pokyny. 
(Václav Kremr, 9.A)

Nedávno jsme si chtěli nově vyzdobit svou třídu. Přinesli jsme 
balónky a  nafoukli je. Učitelé reagovali na povalující se balónky 
jednoznačně: „Ty balónky na zemi nebudou!“ Následující den jsme 
je všechny přilepili na strop – využili jsme statické elektřiny. Na-
zvala bych to kompromisem. (Benedikta Kočí, 9.B)

Na výletě v Anglii jsem jednou ztratila sebe, podruhé svůj mobil. 
(Tereza Černajová, 9.B)

Jednou nás o přestávce napadlo postavit pyramidu ze židliček, 
možná za to mohl dějepis, ve kterém jsme zrovna probírali Egypt, 
ale těžko říct… Pyramida spadla. (Klára Tomášková, 9.B)

V  sedmé třídě  nám do třídy nastoupil nový žák. Jednoho dne 
pronesl hlášku, na kterou asi nikdy nezapomenu: „Paní učitelko, 
omluvte mě, zapomněl jsem sešit a mozek.“ (Dominik Koval´, 9.A)

Myslím si, že když si někdo z nás vzpomene na duben roku 2022, 
vybaví si ten stres a  očekávání, které jsme prožívali v  souvislosti 
s přijímacími zkouškami. Na tyhle okamžiky jsme se připravovali 
celých devět let, které jsme strávili na základní škole. Povím vám, to 
byly ale nervy! Všichni jsme dřeli, někdo víc, někdo míň, ale podle 
mě jsme to všichni v rámci možností zvládli. (Melánie Juřeníková, 
9.A)

Ve čtvrté třídě mi můj spolužák ustříhl pramínek vlasů… Až 
v deváté třídě vám dojde, že se vám prostě nechce odcházet pryč, 
protože zde máte kamarády, vzpomínky… (Lucie Kadlčková, 9.B)

Poslední měsíc. Vůbec jsem nečekala, že všechno tak rychle 
uběhne. Máme spoustu skvělých zážitků – Praha, polonéza, všech-
ny školní akademie, vánoční besídky, branné závody, výlety, exkur-
ze, opékání na přehradě… Už nám sice moc času na základní škole 
nezbývá, ale i  tak se snažíme, aby tento příběh nikdy neskončil. 
Společné zážitky nás všechny hodně sblížili a za to jsme neskutečně 
vděční. (Marie Lekešová, 9.B)

V 6. třídě jsme měli dílny s panem učitelem, a protože mi práce 
se dřevem šla, pojmenoval si mě jako „asistentku číslo 1“. (Natálie 
Žůrová, 9.A)

Rozhodně budu na všechno rád vzpomínat. Je však čas odejít 
a začít další kapitolu svého života. (Adam Koníček, 9.B)

Chvíle na základní škole
Které chvíle a okamžiky na základní škole pro vás zůstanou 

nezapomenutelnými. Co hezkého, zajímavého, legračního, či 
naopak smutného jste prožili v průběhu školní docházky?

Na tuto otázku odpovídají žáci devátého ročníku:

Na prvním stupni se naše třída krásně stmelila a utužili jsme si 
kamarádské vztahy. Pět let uteklo jako voda a všichni jsme byli na 
druhém stupni. Krásné vzpomínky máme na lyžák v sedmé třídě, 
osmou třídu sice provázel covid a karanténa, nic nás však nezbrz-
dilo a dokázali jsme se zasmát a pobavit i přes počítačové obrazov-
ky. V deváté třídě jsme si užili polonézu na školním plese a výlet do 
Prahy. (Natálie Mořická, 9.A)

Když si vzpomenu na prožitá léta na této základní škole, mám 
slzy v očích. Nemůžu uvěřit, že za měsíc z této školy odejdeme a ni-
kdy se už nebudeme potkávat každý den jako doposud. Byli jsme 
velmi dobrou partou, která se bude jen velmi těžko po devíti letech 
opouštět. Děkuji všem za skvělých devět let. (Vanessa Tesaříková, 
9.A)

Vzpomínám si na hodinu tělesné výchovy ve druhé třídě. Jako 
malí druháci jsme byli hodně natěšení a měli radost, že se můžeme 
po pár hodinách sezení v lavici konečně proběhnout. Všichni jsme 
čekali na pokyn od paní učitelky, že můžeme vstoupit do tělocvič-
ny. Po pár minutách čekání jsme se všichni rozběhli do tělocvič-
ny. Někteří skákali, běhali, křičeli. No a mě nenapadlo nic jiného, 
něž vykopnout cvičku, kterou jsem měl na noze, vysoko ke stropu. 
Když se cvička vracela k zemi, zůstala na jednom z ocelových trá-
mů. V tu chvíli jsem zůstal jako opařený. Nevěděl jsem, co mám 
dělat. Bál jsem se jít za paní učitelkou, ale naštěstí to vzala v po-
hodě a  pomocí balónů se nám cvičku podařilo sundat. (Michael 
Podškubka, 9.A)

Vzpomínám si, že jsme asi od 5. do 6. třídy v hudební výchově 
pořád dokola zpívali Jožin z bažin, neustále dokola. (Darina Há-
jíčková, 9.A)

Vzpomínám si na moji první poznámku. Asi ve druhé třídě jsem 
totiž do třídy donesl vodní balónky. Ve třídě se balónky rychle 
uchytily a všichni je hned začali naplňovat vodou. To ještě takový 
problém nebyl, ale když jsme je začali vyhazovat z  okna ven na 
ulici, tak to už se učitelům asi nelíbilo, a tak jsem dostal svoji první 
poznámku. Škoda, že nebyla moje poslední.
(Ondřej Križalkovič, 9.A)

Vzpomínám si na hodiny tělesné výchovy, kdy nás pan učitel 
zkoušel z provedení nástupu před cvičením. Před každou hodinou 

ŠKOLSTVÍ
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ly a rovněž poděkování jejich pedagogům: 
Marii Kralovičové, Milanu Všetulovi, 
Františku Říhovi a  Glorii Hanusové za 
vzornou přípravu soutěžících.

Školní rok 2021/2022 se neúprosně 
chýlí ke svému konci a  nese předzvěst 
očekávaných letních prázdnin. Přejeme 
vám všem hezké prázdniny a těšíme se na 
vás a zejména na nové žáčky – muzikanty 
v novém školním roce.

Radim Havlíček

Základní umělecké škola slaví úspěchy

Úspěchy žáků v okresních 
a krajských kolech ZUŠ
Po dvouleté covidové odmlce se letos opět konaly soutěže po-

řádané MŠMT pro žáky základních uměleckých škol. Jednou 
ze soutěžních kategorií byla hra na dřevěné dechové nástroje, 
kde naši hluckou ZUŠ úspěšně reprezentovaly Tereza Mitáč-
ková a Anežka Braunerová (žákyně ze třídy M. Kralovičové). 
Obě děvčata získala v okresním kole 1. místo ve hře na příčnou 
flétnu, a tím i postup do krajského kola v Kroměříži, odkud si 
Terezka přivezla 2. cenu a Anežka 3. cenu. 

V  kategorii žesťových nástrojů si úspěšně vedli žáci Lukáš 
Vajdík a Milan Všetula ml. (žáci M. Všetuly), kteří vybojova-
li ve hře na trubku v okresním kole první 
místa s postupem a v krajském kole pak  
2. a 3. místo.

Ve hře na klarinet naši hudebku repre-
zentoval František Tříska, v okresním kole 
získal 2. místo (žák Fr. Říhy).

Tanečníci pod vedením p. uč. Glorie 
Hanusové se vydali v  úterý 29. března 
do Bojkovic na soutěžní přehlídku žáků 
tanečního oboru. Zastoupení jsme měli 
ve II. kategorii do 11 let a  IV. kategorii  
do 16 let. Mladší skupina „Ostrožanky“ si 
odnesla bronzové pásmo a  stejně tak na 
ně navázaly holky ze starší skupiny „Glo-
ria team“, které vybojovaly rovněž bronzo-
vé pásmo.

Velká gratulace patří všem soutěžícím 
za předvedené výkony a reprezentaci ško-

ŠKOLSTVÍ

Den hudby
V  úterý 21. června se v  rámci Dne 

hudby představí u hlucké tvrze soubo-
ry a komorní seskupení žáků Základní 
umělecké školy. V programu si můžete 
poslechnout mladé muzikanty všech 
oborů s  tradičním i  méně obvyklým 
repertoárem.

Hucký bombóz
Po nucené přestávce zaviněné pandemií se konečně 

uskuteční i  12. ročník přehlídky mladých cimbálových 
muzik „Hucký bombóz“, i když v novém termínu 21. červ-
na. Od 18 hodin se před hluckou tvrzí představí cimbálové 
muziky naší školy společně s dalšími hosty, včetně zahra-
ničního souboru ze Slovenska.

V  případě nepříznivého počasí se obě akce uskuteční 
v sále městského kina
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Mgr. Jiří Mitáček se narodil 26. července 1975 v Uherském 
Hradišti, ale jeho rodným městem je pochopitelně Hluk. Zde 
také v  letech 1981–1989 vychodil zdejší základní školu. Co se 
týče lidí v Hluku, s nimiž se vždy rád potkává, bylo by jich ke 
zmínění více a on by nerad na někoho zapomněl. Tak to tedy 
zjednoduší a vybere jen jednoho – Radka Salanci, jeho přítele 
od dětství až do současnosti. Váží si ho pro jeho lásku k historii 
Hluku a je přesvědčený, že toho i pro Hluk, zejména pro pozná-
ní jeho minulosti, mnoho udělal. Ve srovnání s tím, jak špatnou 
pověst dělají Hluku tzv. hledači s detektory, kteří jeho historii 
nenávratně poškodili, tak on naopak pro dobré jméno Hluku 
udělal hodně. 

Město se přeci jenom hodně změnilo, v  době jeho dětství 
vypadalo malinko jinak, ale to je přirozený vývoj a on je rád, 
že o Hluku vychází množství publikací, které proměnu města 
(zejména v  obrazovém materiálu) dokumentují. Hezké vzpo-
mínky má i na sportování v Hluku. Krátce hrál fotbal v žácích 
i  dorostu, ale asi více ho nejspíše ovlivnila kratičká existence 
oddílu atletiky, kam také chodil a později na tuto epizodu na-
vázal svým členstvím v atletickém oddílu mužů Slovácké Slávie 
Uherské Hradiště, za níž i krátce v první polovině 90. let závodil 
a kde ho trénoval Květoslav Tichavský.

Gymnázium v Uherském Hradišti navštěvoval v letech 1989–
1993. Dodnes se sem rád vrací. Potkal zde mnoho přátel a celou 
řadu vynikajících profesorů. Z nich by zmínil především jeho 
profesorku historie dr. Miroslavu Polákovou. Její zápal pro téma 
i erudice byly vždy vysoké (sama je autorkou celé řady historic-
kých prací). Dodnes je s ní v kontaktu a vždy se rádi potkávají. 
Jeho třídní profesorkou pak byla profesorka fyziky Petra Ne-
srstová. Na gymnázium má hezké vzpomínky a vždy se těší na 
setkání se spolužáky. 

Proč jste si vybral filozofickou fakultu, co Vám vysoká ško-
la dala, jaké jste tam poznal lidi?

Má inklinace k  historii byla myslím dána již od dětství. 
Vlastně mám dodnes první knihu, která mě okouzlila, byla 
to obyčejná školní čítanka antických dějin, kterou jsem našel 
mezi harampádím ve starém chlívku na dvoře u  dědy Mitáč-
ka na Lánské ulici 815. Tu jsem nakonec četl tolikrát, že jsem 

ji znal skoro zpaměti. No a pak jsem samozřejmě začal chodit 
do městské knihovny na tvrzi k paní knihovnici Marii Plačkové 
(dnes i  městské kronikářce). A  tak jsem četl všechno, co šlo. 
Prostě historie mne fascinovala od raného dětství a nikdy mě 
neopustila. I když jsem si podal přihlášky na vysokou i na práva 
do Brna a Olomouce, přihláška na brněnskou filozofickou fa-
kultu Masarykovy univerzity byla tou hlavní, která mě zajíma-
la. Vysoká škola mi pak otevřela zcela nové obzory, v literatuře, 
pramenech, způsobu historické práce. Myslím, že tady není 
prostor se jednotlivostem věnovat, ale období, kdy jsem zde 
studoval (1993–1998), bylo myslím jedinečné. Pamatuji si, že 
na fakultě (ve studentské kavárně, tzv. Domečku) ještě byla vý-
zdoba z listopadu 1989 a atmosféra byla fantastická. Opravdová 
akademická svoboda, možnost diskuse, výměny názorů, mož-
nosti studovat nejrůznější názorové proudy, něco, co je, myslím, 
dnes studentům v rámci hyperkorektnosti moderní společnosti 
a cancel culture, pronikající k i k nám z anglosaského světa, již 
nedostupné. 

Po studiích jste zůstal v Brně. Kam směřovaly Vaše kroky? 
Do Moravského zemského muzea jsem nastoupil již v  roce 

1998. Jako starší studenti jsme se v  té době již pohybovali na 
katedře jako „doma“. Mnozí kolegové byli pomocné vědecké 
síly, a tak jsme měli přístup nejen do knihovny, ale také do pra-
coven pedagogů a získávali tak dále hlubší náhled do odborné 
a vědecké práce. A taky jsme z této blízkosti často těžili v mož-
nosti získat nové informace dříve nežli jiní. Rovněž v té době 
jsme s kolegy vydávali studentský časopis Sedliny a dočasnost, 
který ale vycházel jen krátce a náš odchod z fakulty již nepře-
žil (našim nástupcům se nám nepodařilo vysvětlit, že člověka 
může obohatit i  práce, za niž nejsou zápočty a  zkoušky…).  
V muzeu jsem již zůstal, nejdříve jako správce Památníku Bible 
kralické, později od roku 2005 jak vedoucí zdejšího historické-
ho oddělení. Od 1. ledna 2010 jsem byl (až do svého jmenování 
generálním ředitelem v  roce 2016) řídící koordinátor činnos-
ti výzkumné organizace Moravské zemské muzeum, v  letech 
2011–2014 také garant společenskovědních disciplín a zástupce 
náměstka pro odbornou činnost Moravského zemského muzea.  
Od 1. května 2014 jsem pak již pracoval v nové systematizaci 
muzea jako ředitel Historického muzea Moravského zemského 
muzea, od 9. září 2014 i jako náměstek generálního ředitele Mo-
ravského zemského muzea pro odbornou činnost. Po pověření 
vedením Moravského zemského muzea dne 15. dubna 2016 
jsem byl po úspěšném výběrovém řízení jmenován ministrem 
kultury dne 1. července 2016 generálním ředitelem Moravského 
zemského muzea. Přesto se stále snažím psát. Napsal jsem řadu 
odborných děl, kterých je dnes více než stovka. A samozřejmě 
důležitou součástí mé práce jsou monografie obcí, ať již jsem 
jejich iniciátorem a hlavním redaktorem (Hluk, Vlčnov, Kuno-
vice, Hradčovice, Vážany, Kralice nad Oslavou, Ratíškovice), či 
jen autorem jedné z  kapitol, většinou starších dějin (Uherské 
Hradiště, Modřice u Brna, Rajhrad, Podolí, Popovice, Moravský 
Krumlov, Hulín, Drnholec).

ROZHOVOR

Mgr. Jiří Mitáček, Ph.D 
 – generální ředitel Moravského zemského muzea v Brně
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Co pro Vás nyní znamená Vaše rodiště Hluk. Jaký máte ná-
zor na jeho lidi, co cítíte, když Hluk navštívíte na hody nebo 
na slavnosti?

Hluk je stále mé rodné město a rád se sem vracím. Nejenom 
navštívit mého tatínka, který zde stále žije, ale navštívit i město 
samotné. Posud pro mě hodně znamená a zajímá mne, co se zde 
děje (Hlucké noviny mi stále chodí, za což jsem MěÚ, vděčný 
a mám schována všechna čísla a pečlivě a se zájmem každé nové 
vydání čtu). Prostě se zde pořád cítím jako doma a rád jezdím 
nejenom na slavnosti či hody, ale vlastně na všechny akce, které 
mi mé pracovní vytížení umožní navštívit. 

Jaké máte pracovní plány?
Aktuálně pracuji hned na třech knihách. Dokončil jsem kni-

hu s názvem Uherské Hradiště-Sady. 500 let křesťanství ve střed-

ní Evropě. Sv. IV. Historické souvislosti 9.–13. století (Brno 2021, 
společně s  Vladimírem Vavřínkem). Také se aktuálně připravují 
dvojsvazkové dějiny města Uherský Brod, které by měly vyjít v le-
tošním roce, jichž jsem hlavní redaktor a také autor části o starších 
dějinách města. A dále mám rozpracovánu knihu z okruhu svého 
druhého historického zájmu (vedle dějin východní Moravy v 10.–
15. století), tedy dějiny komendy řádu sv. Jana Jeruzalemského (tedy 
johanitů, dnes maltézských rytířů) v Brně, jejíž rukopis bych také 
rád dokončil koncem letošního roku, nejpozději v příštím roce.

Děkuji za rozhovor.
Antonín Zlínský

SPOLKY

Myslivecký spolek Hluk
Po dlouhé době plné restrikcí a omezení, kdy se naše práce 

omezila jen na ty nejnutnější činnosti pro zachování zdraví 
a přiměřený početní stav zvěře, se můžeme pustit do všeho, co 
muselo na nějaký čas počkat. Také společenské aktivity našeho 
spolku byly na téměř celé dva roky významně omezeny. Nyní se 
těšíme, že si vše plně vynahradíme. 

Jak už bylo řečeno, ačkoliv byla řada aktivit zakázána nebo 
omezena, nezaháleli jsme. Práce nepočká a  mimo zachová-
ní rovnováhy v  ekosystému, tedy vyvážené věkové a  sociální 
skladby zvěře, patřilo mezi hlavní činnosti v  zimním období 
přikrmování. Do všech více než čtyřiceti krmných zařízení bylo 
nutno dodávat kvalitní stravu s  vysokým obsahem bílkovin, 
vápníku, betakarotenu a  řadu vitamínů i  léčiv podporujících 
dobrý zdravotní stav veškeré zvěře. 

Být myslivcem neznamená jen nosit parádní uniformu a mít 
honosnou zbraň přes rameno. Je nutné si uvědomit, že s tímto 
koníčkem jde ruku v ruce i velké množství zodpovědné práce, 
které ani často nejde na první pohled vidět. Mezi každoroční 
činnosti spolku patří jarní úklid okolní 
přírody. V letošním roce jsme se rozhodli 
vyčistit od odpadků lokalitu Limany. Ten-
to významný krajinný prvek byl vytvořen 
v místech, kde bylo v minulosti uskladně-
no tekuté statkové hnojivo. Limany po-
máháme zvelebovat od samotného vzni-
ku. Postavili jsme oplocenku pro zajištění 
ochrany stromků proti okusu od zvěře 
a  součástí podpory bylo i  sečení trávy 
a obnova dřevin, které se z důvodu sucha 
neujaly. Bohužel, ani tato krásná lokalita 
nebyla ušetřena před vznikem černých 
skládek, které se i přes postupně se rozví-
jející ekologickou osvětu nedaří vymýtit. 
Museli jsme se sem tedy vrátit a opět celou 
rekultivovanou plochu uklidit. Odvezli 
jsme stovky kilogramů komunálního od-
padu a doufáme, že Limany zůstanou čisté 
co nejdéle. 

Další akcí tohoto roku byla i výsadba stromků v lokalitě vět-
rolamů Široké pole a  Milijové. Podařilo se nám tuto krajinu 
obohatit o 300 kusů trnky plané a o stejný počet svídy krvavé. 

Oba keře dorůstají výšky 2 až 5 metrů a slouží jako ochrana 
zvěře před nepřívětivými vlivy počasí, ale i jako bezpečný úkryt 
před predátory, např. liškou obecnou nebo dravci, např. káně-
tem lesním. 

Menší zvěř není ohrožena jen zmíněnými predátory, ale ve 
velké míře přichází o  život i  díky zemědělským strojům. Ne-
zahálíme tedy ani v  obdobích, kdy je nutno procházet luční 
porosty těsně před sečí. Velkými pomocníky samotných členů 
jsou jejich psi. Nejčastěji se jedná o ohaře. Jakmile tito psi narazí 
na pach srnčete, zůstanou strnule stát a  čekají na další poky-
ny svého pána. Po odvolání psa se pak může srnče odnést do 
bezpečí. Je však velmi důležité, abychom na zvěř nikdy nesahali 
bez rukavic! Většinou se zalehnuté srnče uchopí ještě přes trs 
trávy a tím se minimalizuje přímý kontakt s lidskou pokožkou. 
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Takovýmto způsobem dokážeme i se zemědělci uchránit desít-
ky kusů mladé zvěře, která by při dnešních technologiích s vy-
sokou pojezdovou rychlostí a velkým rozsahem sečené plochy 
neunikla žacím nožům.

Za zmínku stojí i velká práce schovaná za instalací pachových 
ohradníků, které patří mezi nejefektivnější metodu omezení 
výskytu zvěře v místech, kde dochází k jejich častým srážkám 
s automobily. Jde o ekologický a efektivní způsob, jak elimino-
vat poranění nebo rovnou usmrcení. Ochráněni jsou tak i sa-
motní řidiči. 

Myslivost je práce krásná, ale i zodpovědná. Pro jeho zacho-
vání je nutno hledat nové zástupce. Kde jinde začít než u mla-
dé generace. Náš spolek podporuje tuto lásku ke zvěři i přírodě 
samotné vedením mysliveckého kroužku při Domě dětí a mlá-
deže Hluk. V programu nechybí pravidelné procházky v honit-

bě mysliveckého spolku, učení zásad chování v  lese a udržení 
a  rozvíjení mysliveckých tradic. V  letošním roce se děti při-
pravují na soutěž Zlatá srnčí trofej. Jedná se o akci pořádanou 
Českou mysliveckou jednotou pro děti z mysliveckých a ostat-
ních přírodovědných kroužků. Samotná soutěž je rozdělena do 
dvou věkových kategorií. Právě v kategorii A určené pro žáky 
3.–5. tříd budou soutěžit i děti navštěvující myslivecký kroužek 
v Hluku. Přejeme jim mnoho zdaru a také, aby si našly spoustu 
nových kamarádů s podobnými zájmy – láskou k přírodě a my-
slivosti. 

Nezapomínáme ani na dospělé. Z kulturních činností, které 
musely tak dlouho zahálet, bychom chtěli navázat na tradici 
v pořádání soutěže vaření kotlíkového guláše. Soutěžící podpo-

rujeme například nákupem základních surovin. Taktéž doufá-
me, že budeme moci opět pozvat všechny příznivce na vyhláše-
ný myslivecký ples s bohatou tombolou, ve které nesmí chybět 
ulovená, ošetřená a před samotnou akcí i veterinářem prohlíd-
nutá zvěř. Věříme, že se letos 25. června bude moci pořádat 
i oblíbená Červnová noc, na kterou vás tímto srdečně zveme. 

Termín mysliveckého plesu na rok 2023 je na sportovní hale 
již také předjednaný. Držme si palce, abychom se s vámi se vše-
mi mohli sejít i na něm. 

Závěrem bychom chtěli poděkovat za spolupráci i podporu 
všem, nejen řadovým myslivcům, ale i široké veřejnosti, všem 
spolkům a organizacím, mezi které patří město Hluk, honeb-
ní společenstvo, hasiči, rybáři, včelaři a  samozřejmě nemůže-
me opomenout zemědělské družstvo. Zkrátka všem, kteří nám 
pomáhají zachovat spolkovou činnost a podílí se i na ochraně 
životního prostředí. 

S velkou chutí do další práce, s úctou a pokorou k samotné 
zvěři, k přírodě i k lidem zdravíme mysliveckým: „Lovu zdar!“.

Michal Lekeš

SPOLKY
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bylo, že děti získaly nové kamarády, s nimiž si mohly porovnat 
výkonnost a zjistit, co mají vylepšovat. Na pořadatelství se po-
díleli trenéři a  funkcionáři oddílu Novotný, Kalakaj, rozhodčí 
Míšek, Šuránek a  další, kterým je třeba poděkovat. Velký dík 
patří také sponzorům – městu Hluk, DDM Hluk, papírnictví 
Hluk, Linea Nivnice, Duha, Kaufland a v neposlední řadě rodi-
čům za finanční pomoc, vynikající fandění hlavně jejich Dream 
teamu, který pod vedením paní Novotné zajišťoval vynikající 
občerstvení pro všechny účastníky. 

Miroslav Hubáček

Basketbalový oddíl a děti
Součástí basketbalového oddílu TJ Spartak je už pátým ro-

kem početná skupina dětí školního i předškolního věku. V le-
tošní sezóně se poprvé účastnily děti dlouhodobé soutěže ří-
zené krajským basketbalovým svazem. V prvním zápase v Ky-
jově, což je tradiční bašta košíkové na Moravě, prohrály děti 
(v soutěži hrají smíšená družstva chlapců i děvčat) o 70 bodů, 
podobně dopadl i zápas ve Žďáru nad Sázavou. V průběhu se-
zóny se výkonnost zlepšovala, zvýšila se sebedůvěra a  přišly 
první výhry nad Babicemi nad Svitavou a  Brnem. V  závěru 
soutěže dokonce oplatili první prohru s Kyjovem – vítězstvím 
o 20 bodů! V průběhu sezóny vyhrál tým 6 zápasů proti 10 po-
rážkám a umístil se ve středu tabulky. Dosavadní výsledky jsou 
dobrým předpokladem pro příští sezónu. Podíl na solidních 
výsledcích mají trenéři, dík patří i rodičům, kteří se podílejí na 
dopravě dětí na turnaje. Největší – a  to velmi úspěšnou akcí, 
bylo uspořádání turnaje dětí do 13 let, který se konal 26. března 
v hlucké sportovní hale. Zúčastnilo se ho přes 40 dětí z okresů 
Uherské Hradiště a Hodonín, pořadatele mrzela neúčast týmů 
z Kyjova, Podolí u Brna a Brna. Hrálo se netradičně – děti byly 
vybrány do osmičlenných týmů (v každém byli hráči z několika 
oddílů) systémem každý s každým. Kromě vzájemných zápasů 
soutěžili všichni v  basketbalových dovednostech. V  nich byli 
nejlepší hráči z Dubňan, také naši se neztratili. V zápasech byl 
nejlepší tým červených před zelenými a žlutými. Nejdůležitější 

SPORT
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Čas plyne, ale vzpomínka na Tebe stále zůstává.
Dne 23. dubna 2022 jsme vzpomněli 17. smutné 
výročí úmrtí pana Lubomíra Stojaspala. 
Zároveň dne 12. července 2022 vzpomeneme 
nedožitých 60 let jeho života. Všem, kteří 
vzpomenou s námi, děkuje maminka, manželka, 
synové, sestra Alenka s  rodinou a  ostatní 
příbuzní. 

Čas tiše plyne, nelze jej zastavit, ale vzpomínky 
dál v nás budou žít.
Dne 30. dubna 2022 uplynul 1. rok od smrti 
manžela, tatínka, dědečka a  pradědečka, pana 
Františka Hyblera. S láskou vzpomíná manželka 
a  dcery s  rodinami. Za tichou vzpomínku 
děkujeme.

Hřbitov je smutná zahrada, kde tiše ptáci pějí, své 
nejdražší zde člověk ukládá a vzpomínky se vrací.
Dne 25. května 2022 jsme vzpomněli 22. výročí 
úmrtí mého manžela, našeho tatínka a dědečka, 
pana Josefa Soukeníka z Hluku. Za vzpomínku 
děkuje manželka a děti s rodinami.

Žádný čas není tak dlouhý, aby dal zapomenout. 
Dne 20. června 2022 vzpomeneme 15. výročí 
úmrtí paní Ludmily Mitáčkové. S  láskou 
vzpomínají dcery s rodinami.

Nezapomeňte nikdy, že tu byl někdo jen na krátký 
okamžik.
28. června 2022 by se dožil 75 let manžel, 
tatínek a  dědeček, pan Pavel Míšek. 17. září 
vzpomeneme 25. výročí jeho odchodu na 
věčnost. Za tichou vzpomínku děkují manželka, 
dcery Pavla a Jana s rodinami.

Čas tiše plyne, jen vzpomínky zůstávají.
Dne 28. června 2022 vzpomeneme 26. výročí 
úmrtí paní Marty Slavíkové. Za tichou 
vzpomínku děkuje manžel, syn Stanislav 
s rodinou, syn Dušan a sestra Marie s rodinou.

Dne 6. července 2022 si 
připomeneme 3. výročí úmrtí 
naší maminky a  babičky, paní 
Ludmily Podlasové. Dne 16. srpna 
vzpomeneme 7. výročí úmrtí našeho 
tatínka, dědečka a  pradědečka, 
pana Františka Podlase. Za tichou                   

        vzpomínku děkuje celá rodina.

Dne 9. července 2022 uplyne 15 let od smrti 
našeho syna, pana Milana Blahy.
S láskou vzpomínají rodiče, sestra Andrea, neteř 
Markétka, prarodiče a ostatní příbuzní.

Dne 16. července před 100 lety se narodila paní 
Marie Žandovská. Vzpomíná syn s rodinou.

Kdo v srdcích žije, neumírá.
Dne 17. července 2022 vzpomeneme 30 let od 
úmrtí našeho tatínka, dědečka a  pradědečka, 
pana Antonína Ratajského. Za tichou 
vzpomínku děkuje dcera a syn s rodinami.

Děkujeme ti za cestu, kterou jsi s námi šel, za lásku 
a milé slovo, jenž jsi pro nás vždy měl. Děkujeme 
ti za to, že jsi s námi byl, za každý den, který jsi 
s námi žil…
21. července 2022 by se dožil náš tatínek 80 let. 
22. července uplynulo již 6 let od úmrtí pana 
Jaroslava Rybnikáře. Za vzpomínku děkuje 
manželka a synové s rodinami.

Dne 1. srpna 2022 vzpomeneme nedožitých 100 
let našeho drahého a laskavého tatínka, dědečka 
a pradědečka, pana Josefa Jelénka. 
Ani čas nezhojí bolest a  prázdnotu v  srdci. Ta 
zůstává už napořád. S láskou vzpomíná manželka 
Anna, dcera Anna a  syn Petr s  rodinami, vnuk 
Marek a vnučka Markéta s rodinami.

Jiří Prajza 
Vydal ses na cestu, kde chodí každý sám, a dveře 
vzpomínek nechal jsi dokořán.
S  láskou manželka Renata s  rodinou, přátelé 
a kamarádi. 

Vzpomínky se vracejí a  nedají 
zapomenout. 
V  letošním roce vzpomeneme 
nedožitých 90 let rodičů Jiřiny 
a  Antonína Plačkových. S  láskou 
vzpomíná dcera s rodinou. 

VZPOMÍNKY
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PŘIPRAVTE SE
NA DALŠÍ
SLUNEČNÍ
SEZÓNU

CHYTŘE
VYMYŠLENÁ 
ÚSPORA

@vobmatcz @VOBMAT Detaily a další informace o produktech najdete na www.vobmat.cz

Dálkové 
ovládání

Senzor pohybu
a stmívání

Jednoduchá montáž a zapojení
bez nutnosti většího zásahu

30 DNÍ 
GARANCE VRÁCENÍ PENĚZ

V rámci Dolňáckých slavností proběhne 
výstava hlucké výšivky. 

Pokud máte doma krojovou výšivku a rádi byste ji vystavili, 
přineste ji prosím co nejdříve Janě Mahdalové k zapůjčení. 

Děkujeme.

INZERCE
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Antonín Holec

KRÁL Marek Šuránek Dalibor Mandík

Daniel Nemrava David Jelének

Jakub Konečný

Filip Janečka

Jan HanusJakub Holec

KRÁLOVSKÁ DRUŽINA 2022
DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI
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Lukáš Křižan Martin Blaha Martin Gášek

Martin Polách Martin Polák Pavel Kremr

Přemysl Polách Sebastian Žůrek

Václav Kremr

Šimon Blaha

Vít JanečkaTadeáš Kočí

KRÁLOVSKÁ DRUŽINA 2022
DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI
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Pouť jízd králů

všichni čtyři králové. Prvních dvou setkání v letech 2008 a 2014 
se zúčastnili pouze králové Hluku, Kunovic a  Vlčnova, bez 
účasti skoronického. Další společné setkání králů se uskuteční 
až za 12 let – v roce 2034 pojedou všechny čtyři jízdy současně. 

IMat

Na svatém Antonínku byla 8. května sloužena výjimečná mše 
svatá obětovaná za účastníky jízd králů 2022 z Hluku, Kunovic, 
Vlčnova a Skoronic. 

Každá ze zmiňovaných obcí vypravila svého krále i s počet-
nou královskou družinou. Průvod krojovaných Hlučanů uza-
víraly dva vozy, na kterých se vezli zpívající jezdci letošní jízdy 
králů. 

V průběhu mše byla věnována vzpomínka osobnostem, které 
pomáhaly jízdy králů ve svých obcích organizovat, ale nedožily 
se této poutě. 

Duchovní Ladislav Kunc ve svém kázání apeloval na zacho-
vání podstaty jízdy králů: „Tato pouť nám dává příležitost najít 
podstatu folklorní tradice jízdy králů. Tu ale nenajdeme, pokud 
nebudeme znát podstatu svého života. Aby jakákoliv folklorní 
tradice mohla v dnešním světě obstát a být předána dalším gene-
racím, musí být pravdivá. Nic z toho se nesmí stát jen divadlem či 
povrchní scénou pro oko. Je třeba čerpat z podstaty.“

Po mši svaté podepsali všichni králové pamětní listinu.
Letošní pouť byla výjimečná, neboť poprvé se jí zúčastnili 

DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI
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Udržet a předávat lidové tradice v dnešním měnícím se svě-
tě je úkol nesnadný. Nemohlo by tak být bez ochoty a nadšení 
mnoha Hlučanů. Do organizace a příprav jízdy králů je zaanga-
žováno mnoho dobrovolníků, bez kterých by nebylo možné vše 
zvládnout. Od poslední jízdy králů nás opustili hned tři muži, 
kteří se bezprostředně podíleli na její organizaci.

V  roce 2021 ze-
mřel MVDr. Miro-
slav Kočí (12. 11. 
1938 – 14. 3. 2021). 
Už při svých stu-
diích na brněnské 
veterinární fakultě 
založil cimbálovou 
muziku, dále hrál 
na housle v  první 
hlucké cimbálové 
muzice Dolňácko. 
S touto cimbálovou 
muzikou společně 

hráli i v seriálu Slovácko sa nesúdí. I přes povolání veterinár-
ního lékaře se aktivně zajímal o historii Hluku. Díky jeho roz-
sáhlé publikační a kronikářské činnosti se zasloužil o uchování 
a rozvoj lidových tradic včetně jízdy králů. Společně s Antoní-
nem Dohnalem a s Jaroslavem Hrabovským se zasloužil o vznik 
a dále o provozování muzea lidového bydlení na Rajčovni, které 
tvořily původní dva památkové domky lidové architektury. Rád 
chodil za pamětníky a  nahrával s  nimi rozhovory na magne-
tofonové pásky. Několik let byl členem výboru pro Dolňácké 
slavnosti, kde se snažil tyto slavnosti nejen udržet a rozvíjet, ale 
aktivně se podílel na osvětové činnosti přibližující právě tradice 
a folklor v Hluku. Hluk byl zkrátka jeho srdeční záležitostí a do 
posledních chvil se aktivně věnoval sepisování jeho historie. 

V letošním roce zemřeli František Pospíšek a František Uhlíř.

František Pospíšek (29. 3. 
1943 – 4. 3. 2022). Jako král 
reprezentoval Hluk v  letech 
1958 a  1959, v  následujících 
dvou letech (1960 a 1961) se 
jízdy králů zúčastnil v  roli 
jezdce.  Organizačně se na 
jízdě králů podílel od šede-
sátých let 20. století spolu 
se svým bratrem Josefem. 
Účastnil se fašankové ob-
chůzky, příležitostně zpíval 
v  mužském sboru. Organi-
zaci jízdy králů předal svému 
synovi Petrovi Pospíškovi.

František Uhlíř (20. 8. 
1945 – 25. 2. 2022). Od mládí 
se pohyboval ve folklorním 
prostředí, byl členem Slovác-
kého krúžku v  Hluku, poté 
folklorního souboru Dolňác-
ko. Jako mladík absolvoval 
jízdu králů v roli pážete, jezd-
cem jízdy králů byl v  letech 
1961–1964. Od šedesátých let 
se aktivně podílel na přípravě 
Dolňáckých slavností a  byl 
členem Výboru Dolňáckých 
slavností. Spolu s manželkou 

Helenou sesbírali bohatý archiv fotografií a historických mate-
riálů mapující historii jízdy králů v Hluku. Aktivně se účastnil 
fašankových obchůzek, později coby krojový doprovod. Byl 
dlouholetým aktivním členem Českého spolku zahrádkářů 
Hluk, kde zastával funkci pokladníka, podílel se na přípravách 
a organizaci tradičních výročních zahrádkářských výstav.  Pů-
sobil i v dalších spolcích – byl členem Matice Svatoantonínské, 
členem Svazarmu a  dlouholetým velitelem hluckých hasičů 
v bývalém závodě Autopal. Jeho houževnatá povaha jej ve staří 
přivedla do organizačního výboru seniorů, byl jedním ze za-
kladatelů. S ostatními členy výboru spoluorganizoval oblíbené 
seniorské besedy. Ctil tradice a dědictví předků, které rád pře-
dával nejen svým dětem.

Díky houževnatosti všech tří mužů, kteří nás v nedávné době 
opustili, můžeme být hrdi na poklad, který s láskou zazname-
návali, opatrovali, ctili a snažili se předávat nejen ve svých ro-
dinách, ale především veřejnosti – díky nim jsme součástí toho 
nejcennějšího, co máme – tradic, které nás včleňují do místa, 
kam patříme, do místa, které nám určuje podstatu a smysl na-
šeho bytí. Děkujeme jim.

Iveta Mátlová s rodinami

Vzpomínka na osobnosti spojené 
s organizací jízdy králů

DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI
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Z programové nabídky 24. dolňáckých slavností
obrazy z cyklu Galerie moravského ornamentu, který vznikl ve 
spolupráci nadačního fondu Moravská krása a Národního čes-
kého a slovenského muzea a knihovny v americké Iowě.

Ladislav Šácha

Koncert pěveckého sboru  
Cantica laetitia

Komorní sbor Cantica laetitia byl založen ve Zlíně v  roce 
2004 původně jako dívčí výběr z dětského pěveckého sboru Ca-
ntica. V tomto obsazení se zařadil mezi respektovaná sborová 
tělesa a získal vysoká ocenění na soutěžích u nás i v zahraničí. 
Ve smíšeném obsazení sbor pracuje od roku 2012. Sbormistrem 
je od počátku Josef Surovík, na klavír doprovází Jan Nowak. 
Cantica laetitia získala v roce 2019 označení akademický sbor 
Fakulty technologické Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně. Těžiště 
repertoáru spočívá v hudbě 20. a 21. století. Sbor provádí často 
díla těchto autorů: E. Whitacre, V. Miškinis, P. Eben, Z. Lukáš aj. 
Sbor také spolupracuje s Dětskou operou Zlín a se ZUŠ Morava.

Tradice? Přežívají!
Tradice opravdu přežívají a zůstávají. Po letech odmlky se vás 

o tom a mnohém jiném pokusí přesvědčit domácí soubory z 
Hluku a hosté z nedaleka. Folklorní soubory Kunovjan, Cifra, 
Včelaran, Radovan, mužský sbor Staroměští mládenci a cimbá-
lovky Špica, Bálešáci, Oskoruša.

Slovem provede nejoblíbenější šprýmař a moderátor Ladik 
Šimeček. Nechte se překvapit, zda soubory přežily, zda fungují 
a zda vás stále ještě dokážou rozněžnit, potěšit a třeba i pobavit.

David Pavlíček

Ornament vyšívaný, malovaný
Návštěvníci budou moci obdivovat bohatou přehlídku nejen 

krojových výšivek, ale i vyšívaných bytových a liturgických tex-
tilií od vyšívaček z Hluku. Nahlédnou také do malované jizby 
hluckého národopisného sběratele Matouše Dufky. Na výstavě 
rovněž představí svoji práci malérečky a malíři ornamentů z 
celého Slovácka. K vidění zde budou například ornamentové 

Koncert kapely Hradi-
šťan & Jiřího Pavlici

Hradišťan & Jiří Pavlica, toto oje-
dinělé hudební seskupení není zřej-
mě nutné představovat, ale přesto 
bychom je rádi ve zkratce představili. 
Jedná se o  kapelu, která programově 
pracuje zejména s  odkazem lidové 
tradice a jejím filozofickým přesahem. 
Překračuje hranice hudebních žánrů 
a spolupracuje s osobnostmi různých 
kultur celého světa. Od roku 1978 je 
uměleckým vedoucím Hradišťanu 
tvůrčí osobnost – houslista a hudební 
skladatel Jiří Pavlica.

Malovaný dvůr
Na památkových domcích budou moci návštěvníci slavnos-
tí nahlédnout do dílen maléreček a malířů z Hluku, Blatnice 
pod Svatým Antonínkem a Břeclavi. Pro děti budou připraveny 
ornamentové vymalovánky, tiskátka či pexeso. Prohlédnout si 
mohou i expozici historického vývoje malovaného ornamentu. 
Součástí expozice je i ojedinělá výzdoba černé kuchyně.

Ladislav Šácha

DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI
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Vystoupení uměleckého souboru 
Lúčnica

Lúčnica, slovenský umělecký soubor, nositel nevyšších domá-
cích i mezinárodních ocenění, symbolizuje originální kulturu 
národa, jedinečného ve svých tanečních, hudebních i vokálních 
projevech. Jeho součástí je taneční soubor, orchestr a zpěvác-
ká skupina. V Hluku vystoupí s představením „Z tvorby prof. 
Štefana Nosáľa“, jedná se o výběr z nejúspěšnějších tanečních 
choreografií dlouholetého uměleckého vedoucího prof. Šte-
fana Nosáľa (1927–2017). Vychází i  z  bohatých uměleckých 
tradic, z  prostředí rolnického, pastýřského a  řemeslného, ze 
všech hlavních kulturních regionů Slovenska, představí tempe-
ramentní taneční i vokální projevy předků, které byly součástí 
běžného života.

Soláň cimbálová 
muzika & tanečníci

Toto seskupení pochází z  Rožnova 
pod Radhoštěm, taneční skupina zpra-
covává tradice celého Valašska. 

V rámci letošních Dolňáckých slav-
ností se můžeme těšit na hodinový 
program sestavený z  toho nejlepšího 
za jejich třicetiletého působení.

IR

Folklorní projekt Lenky Jurečkové
Lenka Jurečková je malířkou pocházející z Bzence. Hlavním 

námětem její tvorby je folklorní tradice. Inspiraci čerpá v  ži-
vém folklorním dění jihovýchodní Moravy a  přilehlých částí 
moravsko-slovenského pomezí. V  roce 2017 vystavovala i  na 
Dolňáckých slavnostech a její obraz se stal ústředním motivem 
minulých slavností. Na letošních slavnostech se můžete těšit na 
jedinečný projekt, kdy bude přímo na náměstí u fary malovat 
auto folklorními motivy pro vinařství Janás. Přijďte se podívat 
v sobotu od 17:30.

IR

DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI
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Komponovaný pořad FS Okluky  
a jejich přátel

V  programu se představí tanečníci souboru Okluky za do-
provodu cimbálové muziky při ZUŠ pod vedením Kateřiny Ří-
hové. Těšit se můžete na tradiční tance z našeho blízkého okolí: 
sedlcká z Korytné nebo z Dolního Němčí a samozřejmě ta naše 
hlucká sedlcká, ale také stylizované tance. Pozvání souboru 
přijal ženský pěvecký sbor Klebetnice s CM Ženičky, kamarádi 
ze spřáteleného souboru Radovan z Napajedel a bývalí členové 
souboru Okluky. Přijďte prožít pohodové chvíle plné krásných 
písní, tanců a muziky. Na všechny se těší členové souborů a je-
jich vedoucí.

Kateřina Dohnalová

46. slovácký festival dechových hudeb
Tradiční festival, který není třeba Hlučanům představovat. 

Rovněž letošní ročník bude hostit zajímavé účinkující: DH Ša-
rovec, DH Lieskovanka, DH 12 Mährischen, DH Túfaranka, 
Dechová hudba ZUŠ Veselí nad Moravou pod vedením Jiřího 
Štici. Moderuje Jiří Kokmotos.

Výstava představuje kompletní krojové rekonstrukce, kte-
ré byly vytvořeny více než 50 tvůrci z našeho regionu. Jed-
ná se o ženské a mužské krojové komplety, doplněné také 
o rekonstrukce kroje dětského. Autorka modelů Romana 
Habartová, etnografka a vedoucí Odboru kultury a památ-
kové péče Zlínského kraje, se návrhy rekonstrukcí krojů za-
bývá téměř 40 let. Soubor představuje na 50 postav a před-
stavuje přes 900 oděvních součástí. 

Na panelech objasňuje vznik každé z krojových rekon-
strukcí. Výstava také upozorňuje na výrobce krojových sou-
částí – na krejčí, švadleny, vyšívačky, výrobce obuvi, klobou-
ků, na ty, kdo umí uvázat složité úvazy šátků apod. Výstava 
je poctou rukodělným tvůrcům. Na regionálně pestré krojo-
vé rekonstrukce zhotovené podle historických předloh z let 
1820 až 1880 se můžete přijít podívat v rámci Dolňáckých 
slavností do městského kina. K zakoupení bude stejnojmen-
ný katalog k výstavě. 

IMat

Krojové inspirace napříč Slováckem

DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI

Hýlom, hýlom počúvajte.
Šel jsem dneska časně zrána,

na náměstí stála brána,
na ní bylo napsané – „Vítajú vás Hlu-

čané.“

Vítáme vás na slavnosti,
jako naše vzácné hosty,

chceme vám dnes zazpívat,
staré zvyky ukázat.

Ať sa dycky dobře máte,
na Hluk v dobrém vzpomínáte,

život v míru přejeme,
až sa tu zas zejdeme.

Hýlom!
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Jízda králů – vývozní artikl?

odehrálo na generální zkoušce. Podle scénáře měli Hlučané na 
daný výstřel vjet tryskem na stadion směrem doprava a Vlčno-
vjané doleva. Po výstřelu se ovšem koně polekali, první jezdec 
spadl, další ho následoval a zdivočelé koně i s  jezdci vtrhli na 
stadion. Nejlepší na tom bylo, že diváci byli přesvědčeni, že se 
vše děje podle scénáře. V odpoledním hlavním programu se už 
jelo pouze opatrně krokem. 

V  roce 1957 byli hlučtí reprentanti jízdy králů pozváni na 
strážnické slavnosti. Králem byl tehdy dvanáctiletý Václav Há-
jek.

Památná a legendami opředená byla i jízda králů ve Strážnici 
v roce 1960. Jelo tehdy 22 jezdců. S koňmi nebyl problém, vždyť 
v  tehdejším jednotném zemědělském družstvu bylo 22 párů 
koní a 3 páry byly na státním statku. Jezdci si mohli vybírat. 

Předvádění jízdy králů v Brně v roce 2009 patří už do novo-
dobé historie. Dožínkového průvodu konaného 5. září se Hlu-
čané zúčastnili na pozvání zástupců agrární komory, kterým se 
líbily Dolňácké slavnosti v  roce 2008. Na celou přípravu bylo 
tehdy jen několik málo dnů. Do Brna zamířil král z roku 2008 
Lukáš Šimčík s  dvěma pážaty a  třemi vyvolávači. V  průvodu 
s nimi šlo i několik krojovaných Hlučanů. Bohužel, Brňané zů-
stali k celému průvodu, včetně jízdy králů, chladní, a to přesto, 
že hlučtí vyvolávači nešetřili vyvolávkami.

V sobotu 23. června 2012 se strážnické brány otevřely hlucké 
jízdě králů, která se zde představila v rámci 67. mezinárodního 

Od nepaměti až do roku 1927 se konávala hlucká jízda krá-
lů na svatodušní svátky každoročně s  železnou pravidelností. 
V roce 1927 ovšem začala velká hospodářská krize a jezdci ne-
vybrali potřebné peníze ani na růže.

Až v roce 1934 se začala situace zlepšovat a mezi lidmi zača-
lo přibývat peněz. A tehdy vznikla v místní organizaci Sokola 
myšlenka uspořádat opět jízdu králů. A tak na svatodušní pon-
dělí po požehnání vyrazilo šestnáct jezdců s králem a pážaty na 
přeplněné náměstí. V tomtéž roce byla hlucká jízda pozvána do 
Třebíče, kde se tenkrát konal krajský sokolský slet.

Další pozvání nenechalo na sebe dlouho čekat. Přišlo při pří-
ležitosti konání zemědělské výstavy v Přerově a zprostředkoval 
je dr. Rutte (jeho manželka byla z Hluku).

Ten rok se hlucká jízda králů odehrála také v Luhačovicích. 
Krojovaná hlucká delegace tam prezidentu Benešovi a  jeho 
manželce Haně předala zdobené srdce, které je hlavním prv-
kem výzdoby koně. 

Jízdu předvedli Hlučané i  v  Piešťanech, kde pořádal Zápa-
doslovenský kraj veliké národopisné slavnosti. Samozřejmě ne-
mohli chybět ani na velké národopisné a hospodářské Výstavě 
Slovácka, která se konala v roce 1937 v Uherském Hradišti. I té 
se tehdy zúčastnil prezident Edvard Beneš.

Další šance pro předvedení hluckého folkloru přišla, když re-
publikáni pořádali v roce 1938 národopisné slavnosti v Praze. 
Folklorní zvyky každého okresu tam reprezentoval nadějný do-
rost. Z Čech to byly hlavně selské jízdy, Hlučané a Vlčnovjané 
předvedli jízdu králů. Projeli tehdy Prahou až na Strahov. Tam 
byli seřazeni všichni od Aše až po Zakarpatskou Rus.

Léta druhé světové války dokonale utlumila všechny náro-
dopisné akce a tak k dalšímu předvádění jízdy králů pozval dr. 
Rutte Hlučany do Zlína až v červnu roku 1945.

Hluckou jízdu králů mohli spatřit i Karlovy Vary v roce 1947. 
Organizačně ji tehdy zajišťovali bratři Jaroslav a Antonín Ko-
žíkovi, manželka Jaroslava Marie Kožíková a její sestra Božena 
Vávrová.

Po „slavném“ Únoru 1948 byl v  létě uspořádán poslední  
XI. všesokolský slet na Strahově. Jeho součástí byl také náro-
dopisný den, v jehož rámci předvedli Hlučané svůj starodávný 
zvyk na vypůjčených vojenských koních. Podle vzpomínky teh-
dejšího účastníka Jiřího Šimčíka (nar. 1929) se to nejzajímavější 

DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI



2 / 2022

29

folklorního festivalu. Kromě hlucké jízdy s  králem Přemkem 
Poláchem se prezentovala také jízda králů z Kunovic, Skoronic 
i Vlčnova. Společnou účastí v průvodu byly završeny oslavy zá-
pisu jízdy králů do reprezentativního Seznamu nemateriálního 
kulturního dědictví lidstva UNESCO.

Svatojánské Navalis je slavnost sv. Jana Nepomuckého, která 
se koná každoročně v předvečer svátku tohoto barokního svět-
ce. Metropolí prošla už řada průvodů, procesí nebo manifestací. 
Ale to, co se odehrálo 15. května 2015, zdi hlavního města ještě 
neviděly. Návštěvníci sedmého ročníku Svatojánských slavnos-
tí Navalis mohli na vlastní oči spatřit unikátní moravský zvyk.  
Do Prahy zavítala jízda králů, starobylý obyčej, který je možné 

spatřit už jen u nás na Slovácku a na Hané. Jízdu doprovodi-
ly dvě stovky lidí z  Hluku a  Kunovic v  tradičních slováckých 
krojích. Moravské účastníky Navalis přijal i kardinál Dominik 
Duka.

V  roce 2011 se jízda králů stala součástí nejvýznamnějších 
kulturních tradic světa. Dostala se totiž na seznam Mistrov-
ských děl ústního a  nehmotného dědictví lidstva organizace 
UNESCO. Je to velký závazek pro nás všechny. Je naší morální 
povinností udržet a zachovat tento naprosto originální obyčej 
a  tradici našich předků. Zatím se nám to daří, nechť je tomu 
tak i nadále. 

Marie Plačková

DOLŇÁCKÉ SLAVNOSTI
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Dne 27. května se dožil 90 let pan František 
Andrle. 
Do dalších let hodně zdraví, štěstí 
a  spokojenosti přeje manželka Marie, dcera 
Jiřina a syn Lubomír s rodinami.

Dne 29. května se dožila 90 let paní Božena 
Kotačková. 
K  tak významnému životnímu jubileu hodně 
pevného zdraví, Božího požehnání a  radosti 
v  kruhu svých nejbližších přejí dcery Marie, 
Božena a syn Josef s rodinami.

Dne 11. července oslaví 92. narozeniny naše 
maminka, babička a  prababička, paní Anna 
Jelénková.
Milá maminko, děkujeme za obětavost, lásku, 
pochopení a  klid, který u  Vás všichni vždy 
najdeme. Do dalších let hlavně zdraví, boží 
ochranu a vše nejlepší srdečně přejí dcera Anna 
a  syn Petr s  rodinami, vnuk Marek a  vnučka 
Markéta s rodinami a všechna ostatní vnoučata 
a pravnoučata. 

Povídka o svaďbě před 60 lety.
U  Sovišů sa chystala svaďba. Ženich Jara aj ostatní 
domácí měli plné ruky práce. Celý měsíc sa uklúzalo, 
od mlatevně přes dvůr, až po chlévy. Všecko sa 
zametalo, líčilo, aby jich někdo nepomlúvíl. Nevěsta 
Anežka s děvčicama chystaly jídlo a výzdobu.

Zdavky byly o  desíti v  kostele. Dyž sa všeci aj 
s muzikú vrátili z kostela, začal slavnostní oběd. Jedlo 
sa a tancovalo. Anežka s Jarú spolem tančijú životem 
už 60 roků a Jara tento rok v červenci oslaví krásných 
80 roků. Přejeme jim všecko najlepší k  výročí 
svaďby a  Jarovi k narozeninám, hlavně zdravé nohy 
do spousty dalších společně protancovaných roků. 
Synové Jarek a Marek s rodinami. 

NAROZENÍ

Březen
Ondřej Pergl
David Mikulica
Alžběta Králíčková
Monita Mikl

Duben
Zora Přecechtělová
Lukáš Hájek

Květen
Filip Pospíšek
Viktorie Hapalová
Kristian Janev

Jonáš Tlach
Barbora Dulová

ÚMRTÍ

Březen
Vladimír Matoušek
Marie Jurásková
František Pospíšek
Anna Kočí
Ludmila Jančová
Josefa Trýsková
František Bachan
Margita Maňáková

Duben
Pavla Nemravová
Miroslav Míšek

Květen
Jiří Macek
Hana Kropáčková
Zdenka Pavlásová
Josef Říha

SŇATKY

Květen
Jiří Bureš – Veronika Bachanová

Společenská kronika březen – květen 2022

BLAHOPŘÁNÍ

Blahopřání
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Vítání občánků 30. 4. 2022

Adam Tibenský Elena Křápková Filip Hanáček

Jakub Rosůlek Kristián Šabata Kristýna Výmolová

Liliana Nemravová Matouš Dohnal

Teodor Novák

Mia Pospíšková

Viktorie IlíkováPavel Baitar
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Vítání občánků 4. 6. 2022

Adam Málek Alžběta Králíčková Dominika Matušková

Jan Luka Putnoky Kristýna Juřičková Rozárie Králíková


